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GLASILO DELOVNE SKUPNOSTI EMO CELJE

ODPRTO PISMO 
KOMUNISTOV ISKRA-EMO
Objavljamo cdprto pismo, ki so ga poslali člani naše organizacije ZK  
na naslednje naslove: Koordinacijski komite ZK ISKRA Kranj, Med- 
cbčiski svet ZKS Celje, Občinski komite ZK Celje, Izvršni biro pred
sedstva ZKJ Beograd, Izvršni svet SRS Ljubljana, Sekretariat CK ZKS 
Ljubljana, Predsedstvo CK ZKS Ljubljana in Predsedstvo CK ZKJ 
Beograd.

P R V I  K O R A K
Med 25. in 28. junijem so bili v naših obratih sestanki delovnih ljudi, 
na katerih so delavci uveljavljajoč svoje samoupravne pravice iz 
ustavnih amandmajev napravili prvi korak, da so se organizirali v te
meljno organizacijo združenega dela. Zakaj pravimo korak? S tem, ko 
se je delovni proces organiziral v temeljno organizacijo združenega 
dela, je le formalna oblika uveljavljanja ustavnih dopolnil, sledi pa še 
zelo naporna pot — vsebinsko uveljavljanje ustavnih dopolnil. To pa 
pomeni podreti dosedanje zastarele odnose, v katerih je delavec v pro
izvodnji bil le izvrševalec delovnih nalog in pasivni opazovalec doga
janj v podjetju. Sedaj je ne samo pravica temveč tudi dolžnost sode
lovati v ustvarjanju novih odnosov na principih ustavnih dopolnil in 
zakona, ki zadolžuje delavce v temeljni organizaciji združenega dela, 
da sami urejujejo medsebojne odnose na osnovi dela združenega v mi
nulem in živem delu.

Člani ZK v EMO Celje smo dne 
22. 6. 1973 na svoji redni delovni 
konferenci obravnavali gospodar
ski položaj v katerem se nahaja 
naša organizacija združenega de
la. V  temeljni analizi smo člani 
ZK v EMO ugotovili, da je EMO 
v sredi največjih naporov za rea
lizacijo izdelanega sanacijskega 
programa. Pri tem postajajo ved
no bolj pomembni tekoči poslovni 
rezultati, ki so najvažnejši pogoj 
za realizacijo te naloge. Pregled 
rezultatov poslovanja v za nas 
težkem letu 1972 in rezultati po
slovanja v prvih treh mesecih 
1973 dajejo realne osnove, da bi 
sanacija lahko uspela.

Rezultati zadnjih dveh mesecev 
pa že kažejo izrazit vpliv zuna
njih pogojev, to je nevzdržnega 
povečanja cen materiala za re
produkcijo pri stalno kontrolira
nih in zamrznjenih prodajnih ce
nah.

Že junija 1972 smo ustavili pro
izvodnjo kopalnih kadi v Krušev- 
cu, ker je bila za EMO manjš^ 
izguba pri plačevanju minimalnih' 
osebnih dohodkov (po pravilniku 
o OD v EMO) od izgube, ki jte 
nastajala pri realni proizvodnji. 
Izguba je nastala zaradi dvigaTija 
cen reprodukcijskega materiala 
pri nespremenjeni prodajni ceni 
od leta 1966.

Predvidevali smo, da bo ta ne
logičen primer rešen v roku treh, 
najkasneje po šestih mesecih, ker 
je potreba po rešitvi logična in 
vsem razumljiva. Surova kopalna 
kad (repodukcijski material za 
našo proizvodnjo) je ob zausta
vitvi bila kupljena za 260 din in 
je danes njena cena 344 din. V  
vsem tem času (od leta 1966) je 
dovoljena tovarniška prodajna 
cena kompletne kadi 302 din.

Pri normalnih, povprečnih trž
nih obremenitvah je cena take 
kopalne kadi v drobni prodaji 422 
din. Ker so podatki dovolj zgo
vorni, smo pričakovali ustrezno 
in zadovoljivo rešitev. Žal smo se 
zmotili in nam že eno leto doka
zujejo, da zaradi stabilizacijskih 
ukrepov ne moremo izsiljevati 
povečanja cen. Strinjamo se s sta
bilizacijskimi napori, vendar nik
dar ne bomo dosegli rezultatov, 
če se enaka kad prodaja v trgo
vini za 924 din iz uvoza. Vse te 
številke se nanašajo na belo iz

vedbo kopalne kadi. V  kolikor pa 
primerjamo barvano kopalno 
kad (modro), pa so razlike še o- 
čitnejše (cena na drobno EMO 
kadi 465 din, uvožene 1.360 din).

Danes, leto dni po zaustavitvi 
te proizvodnje problem ni rešen. 
Žalostno pa je, da smo v priča
kovanju rešitve enega problema 
ob njegovi obletnici ustavili dru
gi, in to obrat za proizvodnjo plo
čevinastih radiatorjev. Razlog za 
zaustavitev je identičen primeru 
kopalnih kadi. Dovoljena cena e- 
nega člena radiatorja je 16,26 din 
(62,50 din za 1 m2), za izdelavo pa 
potrebujemo 17.40 din (67,00 din 
za 1 m2) pločevine. Zaradi takih 
neusklajenosti smo torej primo
rani ustaviti proizvodnjo.

Oba konkretna primera sta ve
liko bolj zaskrbljujoča, če jih o- 
bravnavamo kot dokaz, da je 
»divjanje-« cen reprodukcijskega 
materiala izven vsakih normalnih 
mej. V takem trendu porasta cen 
predstavlja to za EMO 50 milijo
nov (5 milijard S-din) več stro
škov. Tega EMO, ki je bil že pred 
tem potreben sanacije, ne more 
prenesti.

Kot primer navajamo le dva 
proizvoda, ki sta pogojevala za
ustavitev proizvodnje. V vseh o- 
stalih obratih smo stalno selek
tivno menjali program proizvod
nje in smo ustavili proizvodnjo 
butank, kant za smeti, pomival
nih omaric in drugih, vendar za
radi večjega asortimenta ni bilo 
potrebno ustaviti obratov. Pri 
vsem tem pa je najbolj žalostno, 
da so vsi navedeni proizvodi trž
no potrebni in se pod krinko sta
bilizacije dejansko rušijo ti na
pori, ker se tržne potrebe kom
penzirajo z dražjim uvozom.

Zaradi tega člani ZK v EMO 
zahtevama., da vsi partijski fo
rumi začnejo hitro in konkretno 
akcijo, da se normalizirajo pogoji 
gospodarjenja. Ugotavljamo tudi, 
da je sistem takoimenovanega 
dogovarjanja na področju cen,-ki 
je načeloma sprejemljiv, dosegel, 
da je ukrepanje na tem področju 
postalo togo in neefektno.

Nujne so hitre in konkretne re
šitve in pričakujemo tovariško 
pomoč v našem skupnem intere
su.

Sekretar OOZK
»EM O « — Celje 

Danilo Kralj

Na osnovi večmesečnega dela 
je komisija, imenovana od DS 
podjetja pripravila ta prvi korak 
na osnovi katerega so se proiz
vodni procesi odločevali za orga
niziranje v TOZD, tako, da so se 
v našem podjetju organizirale na
slednje temeljne organizacije 
združenega dela:

TOZD tovarna frit 
TOZD tovarna posode 
TOZD tovarna kotlov 
TOZD tovarna radiatorjev 
TOZD tovarna odpreskov in 

avtokoles
TOZD tovarna Tobi 
TOZD tovarna kopalnih kadi 
TOZD orodjarna 
TOZD elektronsko računski 

center
TOZD emokontener 
Skupne službe
Iz gornjega je razvidno, da 

skupne službe niso temeljna orga
nizacija združenega dela ampak 
bo delovala kot izvrševalec vseh 
nalog, ki bodo na njih prenesle 
TOZD in naloge v interesu celot
nega podjetja oz. organizacije 
združenega dela.

Naslednji korak je podpisova
nje samoupravnega sporazuma o 
združevanju vseh temeljnih orga
nizacij združenega podjetja, ozi
roma v organizacije združenega 
dela EMO Celje, ki ga bodo po
oblaščenci TOZD podpisali na o- 
snovi sklepov zborov delovnih 
ljudi, ki so sporazum potrdili. 
Podpisovanje samoupravnega 
sporazuma je predvideno v poča
stitev občinskega praznika 20. ju
lija.

Z organiziranjem TOZD in pod
pisovanjem samoupravnega spo
razuma se naloga še ni končala 
ampak šele začela. Ko so proiz
vodni procesi prinašali sklepe o 
organiziranju TOZD so obenem 
sprejeli sklepe za prehodno ob
dobje:

—  prehodno obdobje prehoda 
na novo organizacijo po TOZD je 
do konca leta 1973

— dosedanji delavski sveti de
lovnih enot opravljajo samo
upravne funkcije v TOZD do iz
volitev novih samoupravnih orga
nov

—  delavski sveti podjetja in 
njegovi izvršilni organi opravlja
jo samoupravne funkcije do iz
volitve novih samoupravnih orga
nov

— statut podjetja in ostali nor
mativni akti podjetja se uporab
ljajo v TOZD in podjetju do spre
jetja novih statutov v TOZD in 
organizaciji združenega dela

— v TOZD, ki dosedaj niso 
imeli samoupravnih organov se 
samoupravne funkcije vršijo na 
zborih delovnih ljudi kateri odlo
čajo o vseh zadevah v TOZD.

Iz naštetih sklepov je razvid
no, katere naloge nas čakajo v 
naslednjih mesecih in da te na

loge niso lahke. Uspešnost izvrše
vanja teh nalog ni odvisno samo 
od naporov strokovnih služb ali 
posameznikov ampak od vseh čla
nov kolektiva od delavcev organi
ziranih v TOZD. Predvsem tu mo
rajo odigrati svojo nalogo druž- 
beno-politične organizacije pri 
mobilizaciji vseh dejavnikov v 
TOZD za čim hitrejšo in kvalitet
nejšo izvršitev teh nalog. Posebno 
odgovornost pri tem imajo vodil
ni delavci v TOZD, namreč zakon 
in ustavna dopolnila nalagajo po
sebno dolžnost vodilnim delav
cem, da razvijajo samoupravni 
sistem na amandmajskih osno
vah. Ce govorimo o bodočih na
logah moramo poudariti vsaj ne
kaj najbistvenejših, ki jih bomo 
morali izvršiti do konca leta.

Potrebno je izdelati statute 
TOZD in podjetja najpozneje do 
konca meseca septembra. Statuti 
morajo urejati osnovna merila, ki 
izhajajo iz dela in medsebojnih 
odnosov TOZD in podjetja. Rešiti 
bodo morale samoupravno orga
niziranost TOZD za to bodo mo
rale biti posebno angažirane kajti 
edino v TOZD se morajo najti 
najboljše rešitve, kako se bo 
TOZD znotraj organizirala. Neka
tere rešitve bodo takšne, ki bodo 
uporabne za vse enako, nekatere 
pa, ki se bodo prilagajale razme
ram v samem TOZD.

Osnova za izdelavo statutov je 
samoupravni sporazum.

TOZD bodo morale sprejeti 
svojo notranjo organizacijo s ka
tero bo urejala notranje poslo
vanje TOZD, ki mora dati večje 
poslovno ekonomske rezultate.

Po sprejetju statutov v TOZD 
bo nujno takoj pristopiti k volit
vam novih samoupravnih orga
nov v TOZD in podjetju. Ker je 
osvojen princip delegatov in v 
osnutku ustave ta princip prevla
duje, bomo morali na tej zadevi 
tudi mi delati. Predvideva se da 
bi bile volitve v nove samouprav
ne organe konec oktobra ali v za
četku novembra.

Ob vsem tem bo potrebno spre
jeti vrsto novih samoupravnih 
aktov za TOZD ali takšne, ki ure
jajo skupne odnose na nivoju 
podjetja.

Zakaj je nujno poudariti po
trebo za čim hitrejšo ureditev teh 
vprašanj, predvsem zaradi tega, 
ker se s tem urejujejo vsebinska 
vprašanja ustavnih dopolnil in s 
tem dejanski prehod na nove 
ekonomske in samoupravne od
nose.

Vse te normativne akte bodo 
morali delavci na svojih zborih 
delovnih skupin sprejemati z ve
čino glasov. Nujno je, da se v 
vseh TOZD formirajo posebne 
skupine delavcev, ki bi prouče
vale in predlagale najboljše rešit
ve za TOZD in podjetje in s tem 
skrajšala čas za izdelavo statutov 
in normativnih aktov.



S A M O U P R A V N I  S P O R A Z U M  JE SK L E NJ E N
Mnogo smo že pisali o samoupravnem sporazumu. Osnutek smo celo 
objavili v našem listu. Končno je prišlo tudi do tega, da je ta sporazum 
sklenjen. Od 25. do 28. junija so bili zbori delovnih skupnosti po vseh 
delovnih enotah zaradi organiziranja temeljne organizacije združenega 
dela ali kot to krajše imenujemo TOZD. Vse delovne enote so sprejele 
sporazum oziroma samoupravni sporazum o združevanju v skladu z 
ustavnimi dopolnili.

Glede ustanovitve in bodočega 
razvoja TOZD smo postavili 
predsedniku delavskega sveta to
varišu Ervinu Belaku nekaj vpra
šanj, na katere nam je izčrpno 
odgovoril.

Emajlirec: »Delavski svet je 
sprejel progam priprav za usta
novitev TOZD. Komisija, ki jo je 
imenoval, je o teh pripravah ob
časno poročala na sejah delav
skega sveta. Ali je bila razprava 
o ustanovitvi TOZD taka, da je 
lahko vsak povedal svoje mnenje 
in dah predloge, skratka, ali je sa
moupravni sporazum rezultat do
govora vseh zaposlenih v podjet
ju?«

E. Belak: »Komisija, ki jo je i- 
menoval delavski svet, je imela 
res odgovorno in težko delo, ki ga 
je uspešno opravila. Njeno delo 
je potekalo vzporedno z aktiv
nostjo družbenopolitičnih organi
zacij, ki so spodbujale in organi
zirale svoje članstvo, da razmiš
lja o ustanovitvi TOZD in da se 
na skupnih sestankih, ki so bili po 
delovnih skupinah seznanjeni z 
vsemi podrobnostmi, ki se na
našajo na ustanavljanje TOZD. 
To je bila prva faza aktivnosti 
komisije in družbenopolitičnih 
organizacij, kakor tudi vodstva 
podjetja ter strokovnih delavcev.

V drugi fazi je komisija sesta
vila na podlagi mnogih predlogov 
in pripomb osnutek samouprav
nega sporazuma, ki je bil objav
ljen v »Emajlircu« in ga je tako 
prejel vsak zaposlen v podjetju. 
O tem osnutku so bile množične 
razprave po delovnih skupinah in 
številni sestanki družbenopolitič
nih organizacij, vodstev obratov 
in vodstva podjetja, na katerih so 
bili dani mnogi predlogi za dopol
nitev osnutka sporazuma. Na tak 
način se je oblikoval samouprav
ni sporazum, ki so ga na zborih 
delovnih skupnosti sprejeli člani 
naše delovne skupnosti.

V zvezi z navedenim, da je bil 
vsak zaposlen seznanjen s pome
nom in namenom TOZD in da je 
lahko aktivno sodeloval v razpra
vi in povedal svoje mnenje ali dal 
svoje predloge za spremembe in 
dopolnitve.«

Emajlirec: »TOZD so torej u- 
stanovljene v skladu z ustavnimi 
amandmaji in v skladu Z zako
nom. Samoupravni sporazum je 
sklenjen in podpisan. Kot je zna
no, tečejo tudi strokovne pripra
ve za organizacijo dela v TOZD, 
s čimer se zelo spremeni doseda
nja organizacijska shema. Kot 
vedno ob takih spremembah, je 
tudi sedaj potreben določen čas, 
da bo organizacija dela v TOZD 
stekla po novem tiru. Kdaj bo 
to?«

E. Belak: »Sem proti vsakršne
mu zavlačevanju strokovnega in 
smotrnega organiziranja dela in 
samostojne dejavnosti v TOZD, 
vendar mislim, da je za to potre
ben določen čas, ki pa ne sme 
trajati predolgo. Glede na to, da 
so se doslej že vršile strokovne 
priprave, menim, da pri tem ne 
bo večjih težav in da bodo TOZD 
kmalu delovale samostojno in se
veda s polno odgovornostjo za 
svojo dejavnost.

Strokovna administrativna de
lovna mesta, ki so prenesena v 
TOZD in ki bodo zasedena veči
noma z dosedanjim strokovnim 
kadrom, bodo po mojem mnenju 
bolje zaživela v okviru TOZD. 
Umski delavci bodo sčasoma pre
pričani, predvsem tisti, ki še niso, 
da je njihovo delo mnogo bolj 
učinkovito, če je neposredno po
vezano z dogajanjem v proizvod
nji. Tako bo tudi razpihnjena u- 
metno ustvarjena »megla« med 
umskim in fizičnim delavcem, ki 
se oba ter vsak na svoj način de
la borita za isti cilj. Za oba bo 
končno prijeten občutek, dg pri
padata svojemu TOZD in da se 
borita ramo ob rami za večjo pro
duktivnost dela in večji zaslu
žek.«

Emajlirec: »Kadrovsko vpraša
nje je torej važno za TOZD. Zla
sti vodstvo TOZD bo moralo biti 
močno in vsestransko. Kakšni so 
izgledi za zasedbo važnih vodil
nih delovnih mest v TOZD?«

E. Belak: »Po mojem mišljenju 
imamo dovolj strokovnih kadrov 
za zasedbo vodilnih delovnih 
mest v TOZD, vendar menim, da 
sama strokovnost še ni dovolj za 
opravljanje tako odgovornega de
la. Pri tem moramo gledati tudi 
na moralno politični vidik. Oseb
no si ne morem predstavljati 
strokovnega delavca na tako od
govornem delovnem mestu, ne da 
bi bil ta član ZK. Pri tem pa ne 
mislim, da bi bil član ZK le zato, 
da je na takem položaju, temveč 
po svojem prepričanju. Glede te
ga menim, da se premalo pogo
varjamo z našimi strokovnimi de
lavci, ki še niso člani ZK o naši 
politikii, o načelih ZK, skratka o 
vsem tem kar zadeva našo samo
upravno sedanjost in prihodnost.

Naši strokovni kadri so vztraj
ni in prizadevni, vendar je zanje 
po mojem mnenju neizogibno in 
nujno, da se aktivno vključijo v 
družbenopolitično akcijo pod vod
stvom ZK, ker bodo sicer kljub 
svoji strokovnosti neučinkoviti. 
To mišljenje velja seveda le za

tiste kadre, ki so bili doslej de
loma ah popolnoma pasivni do 
političnega dogajanja. Po mojem 
osebnem prepričanju mora biti 
na vodilnem delovnem mestu v 
TOZD taka strokovna oseba, ki 
je prepičana v pravilnost naše 
poti v socializem pod vodstvom 
ZK in tovariša Tita in ki s svoji
mi dejanji dokazuje, da se ravna 
po progamu in načelih ZK ter je 
kot taka za zgled vsem svojim 
podrejenim v TOZD«

Emajlirec: »Statut in druge sa
moupravne akte bo treba uskla
diti s samoupravnim sporazu
mom. Kako bo na to vplival de
lavski svet?

E. Belak: »V  samoupravnem 
sporazumu so določene pristojno
sti delavskega sveta. Po teh pri
stojnostih sprejema delavski svet 
statut in druge splošne akte, ki 
jih bo treba spremeniti ali dopol-

Naša organizacija bo učinkovi
to nadaljevala uresničevanj e, teh 
stališč, tako da bo krepila idejno 
in politično enotnost, odgovornost 
in akcijsko sposobnost ter boljša
la svojo razredno socialno sesta
vo.

ZK se zavzema za take organi
zacijske rešitve, ki naj bi zago
tovile:

— da bodo oblike organizacij
sko — akcijskega in idejno poli
tičnega povezovanja komunistov 
omogočale njihov močnejši vpliv 
na celoten razvoj samoupravnih 
družbenih odnosov in na politič
no življenje v podjetju,

— da bo spreminjanje in.razvi- 
janje oblik organiziranja in de
lovanja komunistov odrejeno kre
pitvi vpliva delavcev — neposred
nih proizvajalcev na vsebino 
stališč, politiko in program akcij 
organizacije in forumov ZK,

— da se v organizaciji, oddel
kih in forumih ZK ustali praksa 
kritičnega ocenjevanja, kako te
če uresničevanje sklepov, kako se 
komunisti ravnajo po teh sklepih 
tam, kjer delajo in živijo, kjer 
odločajo o družbenih zadevah — 
v samoupravnih organih, v druž
benopolitičnih organizacijah, na 
tej podlagi pa ugotavljajo in raz
vijajo osebno in kolektivno odgo
vornost.

Zlasti pomembno je, da organi
zacije in vodstva ZK sklenejo 
svoje sestanke oziroma razprave 
o posameznih problemih s skle
pom in obveznostjo, da pravo
časno oblikujejo jasna in natanč
na stališča, ki ne razblinijo ak
cije. ZK ni debatni klub, v kate
rem obstajajo različna idejna poj
movanja in kjer se lahko govori 
v nedogled. Zato mora osnovna 
organizacija svoje razprave kon
čati s sklepom, konkretno oceno, 
kolektivno obveznostjo in odgo
vornostjo. Istočasno mora vsak 
oddelek in OOZK redno kritično 
ocenjevati, kako poteka uresniče
vanje teh sklepov. To bo zagoto
vilo, da bodo' člani ZK odločneje 
spregovorili o odgovornosti vsa
kega člana ter o učinkovitosti ce

niti. To ni majhno delo, poleg 
tega pa mora biti dobro oprav
ljeno. Te spremembe in dopolnit
ve statuta in drugih aktov se bo
do izvršile po določenem progra
mu. Gradivo bo pripravila komi
sija in strokovne službe, delavski 
svet pa bo redno obveščen o po
teku dela dokler ne bo vseh teh 
aktov končno sprejel.«

»Emajlirec: »Kakšno je trenut
no gospodarsko stanje podjetja in 
kdaj bo delavski svet razprav
ljal o gospodarjenju podjetja v 
prvem polletju?«

E. Belak: »Zmanjšanje proiz
vodnje radiatorjev zaradi nemo
gočih cen je znatno vplivalo na 
gospodarsko stanje. Kako smo go
spodarili v prvem polletju letoš
njega leta pa bo razvidno iz pol
letnega obračuna, o katerem bo 
razpravljal delavski svet na prvi 
prihodnji seji.«

lotne organizacije in foruma, ali 
se in kako ravnajo po teh skle
pih.

Demokratični odnosi v ZK i- 
majo razredno in socialno obelež
je. Ne morejo se razvijati brez ši
rokega sodelovanja članstva v 
sprejemanju odločitev, brez svo
bodnega izražanja mnenja, ob 
strahu pred posledicami, brez ak
tivnega političnega življenja baze 
in zaupanega odnosa med njo in 
izvoljenimi vodstvi. Odsotnost de
mokratičnih odnosov hromi poli
tično akcijo. Istočasno zahteva 
vse to tudi krepitev osebne in 
družbene odgovornosti.

Javnost dela vseh organov in 
organizacij ZK ter obveščenost 
članov sta sestavni del uspešnega 
uresničevanja vodilne vloge ZK, 
to je pogoj za krepitev enotnosti 
naših vrst, za aktivnejše sodelo
vanje članstva v graditvi in ures
ničevanju partijske politike.

Naša dosedanja organizacija 
ZK v EMO je bila razdeljena v 
štiri oddelke. Sestava članstva v 
teh oddelkih je bila različna, da 
ni bilo mogoče dosegati večje ak
cijske sposobnosti, saj so bili v 
posameznem oddelku člani ZK iz 
vseh služb in obratov, kar je one
mogočalo razpravljanje o posa
meznih vprašanjih z delovnega 
mesta oz. delovne sredine.

Takšne neživljenjske tvorbe so 
povzročale tudi določeno pasiv
nost posameznih članov. Povzro
čalo je akcijsko nesposobnost v 
pridobivanju novih članov ZK, 
kar je eden od glavnih razlogov, 
da v letu 1972 nismo sprejeli niti 
enega novega člana. Dogajalo se 
je, da se člani ZK iz istega obra
ta med seboj niti ne poznajo, ker 
so bili v različnih oddelkih spre
jeti in povezani.

Te pomanjkljivosti je sekreta
riat ZK v lanskem letu že ugoto
vil in jih skušal odpravljati na ta 
način, da je formiral po obratih 
in sektorjih aktive ZK. Ugotav
ljamo, da so ti aktivi v obratih še 
kar zadovoljivo delali, kar pa ne 
bi mogli trditi za sektorje, razen 
nekaj izjem.

(Nadaljevanje na 3. strani)

REORGANIZACIJA OOZK V EMO
II. konferenca ZKJ in 29. seja CK ZKS ter občinska konferenca ZK 
Celje so sprejeli stališča, da se morajo osnovne organizacije organizi
rati, tako da bodo idejno in akcijsko sposobne uresničevati naloge 21. 
seje predsedstva ZKJ, pisma tov. Tita in izvršnega biroja ZKJ.
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ALKOHOLIZEM IN KOLEKTIV
Nekateri člani kolektiva so dali pripombe, da nič ne pišemo o alkoho
lizmu, čeprav je o tem razpravljala celo zvezna skupščina in tudi Skup
ščina občine Celje. Priznamo, da smo premalo pisali, a kaj ko izhaja 
naš list le enkrat na mesec in ne moremo vsemu kaj. Spregovorimo 
v tem sestavku nekaj o alkoholizmu, kot je bil obravnavan na občinski 
skupščini v Celju.

Alkoholizem je bolezen, ki na
staja, ko se pri uživalcu alkohol
nih pijač pojavi odvisnost od pi
jače, zaradi te odvisnosti in dol
gotrajnega uživanja velikih koli
čin alkoholnih pijač pa nastane
jo poškodbe družbenega in fizič
nega zdravja, ekonomskih in 
družbenih razmer posameznika. 
V zadnjih letih se čuti povečanje 
števila alkoholikov. To, da šolski 
otroci in mladina vedno bolj po
gosto posegajo po alkoholu, opo
zarja na nevarnost zelo zgodnje
ga razvoja bolezni teh kategorij. 
Proučevanja so pokazala, da do 
75 %—80 % učencev v dobi med 
15—20 letom starosti— občasno u- 
živa alkohol in se tako uvrščajo 
v kategorijo umerjenih uživalcev 
alkohola.

Alkoholiki pogostokrat posta
nejo delovno nesposobni v naj
boljši dobi tj. med 30. in 50. le
tom življenja. Proučevanja so 
pokazala, da alkoholik letno pov
prečno 2 meseca ne dela; v živ
ljenju pa izgubi okrog 10 let de
lovne dobe. Po podatkih, ki so jih 
dale invalidske komisije pa tvori
jo velik odstotek obdelanih pri
merov alkoholiki 7—15 °/o.

Nasplošno sprejeto, vsaj for
malno, je alkoholizem bolezen in 
vsi smo pripravljeni verjeti, da 
je zelo razširjen ter družbeno ne
varen pojav. Ocene pogostnosti 
oziroma obsega alkoholizma so 
zelo meglene, približne, najsi iz
hajajo iz strokovnih ali laičnih 
krogov. Tudi za širše celjsko 
področje in samo občino Celje po
sebej nimajo na razpolago druge
ga kot subjektivna predvidevanja 
na osnovi delnih opazovanj alko
holizma oziroma posledic alkoho
lizma. Znana je vrsta dovolj toč
nih metod za ugotavljanje števila 
alkoholikov, vendar v našem 
območju ni bila še nobena upo
rabljena. Podatek, da je na nev
ropsihiatričnem oddelku na leto 
sprejetih moških 60 % alkoholi
kov, pove o razprostranjenosti al
koholizma zelo malo ali nič. Res 
so sprejeti alkoholiki večji del 
kronični bolniki, vendar je zara
di zelo strogih kriterijev za spre
jem samo manjšina deležna u- 
godnosti hospitalizacije. Zato in 
še zaradi drugih vzrokov iz šte
vila hospitaliziranih ne moremo 
zaključiti, kolikšna je množica al
koholikov pri nas. Za razmere se
verozahodne Jugoslavije se raču
na, da je 15 % odraslih moških 
kroničnih alkoholikov in 15 % 
prekomernih pivcev, iz katerih se 
rekrutirajo kroniki. To je že kar 
upoštevanja vredno število, zlasti 
če vemo, da so 3—4 ljudje zaradi 
enega izmed njih bolj ali manj 
prizadeti. Na celjskem področju 
lahko pričakujemo zaradi mno
žične in nekontrolirane proizvod
nje alkoholnih pijač še večji od
stotek. Celje kot središče območ
ja ne more ostati izolirano od ob
sežne alkoholizacije svojega oko
lja, zato ni večjih razlik v gostoti 
alkoholikov.

Ni treba poudarjati, da je alko
holizem bolezen ljudi v zreli do

bi, kakšen je vpliv alkohola na 
delovno sposobnost, socialno pri
lagojenost in obolevnost za dru
gimi boleznimi. Poznam primer 
iz Zagreba, ko je v kolektivu s 
tisoč zaposlenimi v enem letu 30 
odstotkov bolniškega staleža od
padlo na 34 alkoholikov. Večje 
število nesreč pri delu, zgodnja 
upokojitev in za 20 let krajše živ
ljenje je le del vzrokov za veliko 
ekonomsko škodo, ki jo povzroča 
družbi alkoholizem.

Torej, število alkoholikov je 
veliko in prav tako škoda, ki jo 
povzročajo družbi. Zlasti grozlji
va je ugotovitev, da ima 50—80 
odstotkov alkoholikov vsaj enega 
od staršev alkoholika, kar pome
ni, da ima alkoholizem neusahlji
vo moč razmnoževanja, da raste 
sam iz sebe. Vsekakor je pojav, 
ki je vreden družbene pozornosti 
in kontrole, tudi v naši občini.

Pravimo, da je alkoholizem so
cialno patološki pojav, ki je zelo 
kompleksen tako po svojem izvo
ru razvoju, posledicah in zdrav
ljenju. Pri zdravljenju imamo na 
eni strani alkoholizem, na drugi 
alkoholika. Res obravnava ene
ga, vključuje drugega, vendar 
zdraviti alkoholika še ne pomeni 
zatirati alkoholizma. In prav to 
zelo zapleta zdravljenje alkoholi
kov in odpravljanje alkoholizma. 
Vsi priznavamo, da je alkoholi
zem bolezen, težje pa jemljemo 
konkretnega alkoholika za bolni
ka. Ni posebnih razlik v pogle
dih med posameznimi družbeni
mi sloji; zelo visoko specializira
ni zdravstveni delavci pri svojem 
delu alkoholike prepogosto nima
jo za bolnike ampak jih označu
jejo in obravnavajo z moralnimi 
merili.

Socialna medicina, še posebej 
socialna psihiatrija posveča alko
holizmu v zadnjem času vse več
jo pozornost. V mnogih državah 
se izvajajo obsežne epidemiolo
ške študije o alkoholizmu. Po po
datkih svetovne statistike je ta 
bolezen na tretjem mestu, takoj 
za boleznimi srca in ožilja ter 
malignimi obolenji. Po najbolj 
blagih ocenah, ki temeljijo na e- 
pidemioloških študijah, je na sve
tu približno 30 milijonov alkoho
likov.

Če predvidevamo da je odsto
tek alkoholikov v Jugoslaviji e- 
nak kot v ZDA, pomeni, da ima
mo 900.0000 alkoholikov in več 
kakor 3 milijone ljudi, ki indi
rektno trpijo zaradi alkoholizma.

Gospodarska in družbena nuja 
nas je vse skupaj prisilila k spo
znanju, da je alkoholizem bole
zen. Kljub temu pa se odnos do 
alkoholika ni bistveno spremenil. 
Do bistvenih sprememb v gleda
nju na alkoholizem je žal prišlo 
le v nekaterih ožjih strokovnih 
skupinah, ostali pa mislijo neka
ko takole: »Vino izrazito povezu
je okolje, v katerem je bilo pro
izvedeno, ker vino ni le rezultat 
srečnega združevanja narodov, 
vremenskih in geografskih povr
šin, ampak več, je živi simbol 
skupnosti, ki ga je proizvedla in

izpopolnila. Vino je proizvod na
rave in človeka, zato predstavlja 
tipično in popolno povezanost. V 
vinu se odražajo: okus, navade, 
značaji in kultura naroda.« (Pre
vod ene izmed reklam.)

Čezmerno uživanje alkoholnih 
pijač povzroča vrsto škodljivih 
posledic za človekovo zdravje. 
Poleg tega povzroča pri zaposle
nih neopravičeno izostajanje od 
dela, nezadovoljstvo v delovni 
skupini, upadanje proizvodnje 
glede na kakovost in količino itd.

To je le kratek izvleček iz gra
diva o alkoholizmu, ki je bilo ob
ravnavano na občinski skupščini 
v Celju. Predlogi za zmanjšanje 
alkoholizma v delovnih organiza
cijah pa so zelo konkretni in jih 
v zaključku tega sestavka objav
ljamo.

Kadrovsko socialna služba in 
in ostale »zdrave sile« v podjet
ju opozarjajo in ugotavljajo prob
lematiko alkoholizma. (Analize in 
zaključki raziskav naj se obrav
navajo na sestankih organov 
upravljanja, sindikata).

Delovna organizacija mora izde
lati program dela za preprečeva
nje alkoholizma.

Uresničiti je treba zanimanje 
za reševanje problematike alko
holizma tudi pri vodilnih in vod
stvenih ljudeh v podjetju. (Orga
nizirati predavanje iz problema
tike alkoholizma).

Uspešno sodelovanje kadrovske 
in zdravstene službe — obratne 
ambulante.

Sodelovanje s krajevno skupno
stjo, občinskim centrom za social
no delo, itd.

Skrb za ustrezne delovne pogo
je — izboljšanje delovnih pogo
jev.

Doseči treznost pri delu.
Kontrolirati prihode in odhode 

iz obratov med delovnim časom.
Ukiniti ilegalne zaloge pijače v 

obratih.
Omejiti obratovalni čas gostin

skih podjetij oziroma prepovedati 
točenje alkoholnih pijač v jutra
njih urah.

Tovarniško glasilo mora redno 
objavljati članke in razprave o al
koholizmu. E. V.

REORGANIZACIJA OOZK V EMO
(Nadaljevanje z 2. strani)

Z uresničevanjem ustavnih do
polnil o organiziranju temeljnih 
organizacij združenega dela se 
pojavlja nujna potreba našo or
ganizacijo preosnovati tako, da 
bomo organizirali osnovne orga
nizacije po TOZD, da bodo člani 
ZK povezani v tistem proizvod
nem procesu, v katerem delajo.

Organizacija ZK v temeljni or
ganizaciji združenega dela se mo
ra neposredno obrniti k človeku 
na delovnem mestu in k življenj
skim problemom kolektiva.

Njena dejavnost mora biti stal
no pod neposrednim vplivom in
teresov in teženj proizvajalcev- 
delavcev, delati mora skupaj z 
njim. Ne sme biti privesek biro
kratskih in tehnokratskih sil. 
Najvažnejša naloga teh organiza
cij je, da razvijajo samoupravlja
nje, krepijo položaj in neposred
no odločanje delavca o pogojih 
in rezultatih dela, da uresničuje
jo njegov odločilni vpliv na vsa 
področja družbenega in politič
nega življenja.

Posebne naloge bodo imele 
OOZK v TOZD prav v tem ob
dobju, ko organiziramo temeljne 
organizacije združenega dela, pri 
katerih ne bo smel niti eden član 
ZK stati ob strani.

Uvedba delegatskega načela 
zahteva od ZK, da vpliva na sa
moupravne družbene tokove, v 
katerih mora stalno potrjevati 
svojo avantgardno vlogo, akcijsko 
moč in sposobnost.

Volitve novih samoupravnih 
organov TOZD je naloga OOZK 
in večja odgovornost za kadrov
sko politiko ter dosledno uresni
čevati razredno načelo. V vod
stva je potrebno voliti kar največ 
politično preizkušenih delavcev 
neposrednih proizvajalcev in to

na vseh ravneh od TOZD, pod
jetja do občine in naprej.

Kljub temu, da se bomo orga
nizirali po TOZD v OO in oddel
ke tako, da bomo najbolj učin
koviti, pa moramo upoštevati na
čela demokratičnega centralizma, 
v EMO je samo ena partija in 
interesi vseh članov ZK morajo 
biti isti, sanirati podjetje ne sa
mo ekonomsko, ampak tudi poli
tično, ker le v tem primeru bo
mo prebrodili vse težave, ki nas 
tarejo. Takšna reorganizacija bo 
morala tudi prispevati k poveča
nju članov ZK, zlasti v tistih te
meljnih organizacijah združenega 
dela, v katerih je malo število 
članov ZK ali v tistih, kjer jih 
sploh ni.

Konferenca ZK je sprejela 
sklep, da se na novo organizira 
organizacija ZK po proizvodnem 
principu in interesnih skupin ka
kor sledi:

V temeljnih organizacijah 
združenega dela se formirajo o- 
snovne organizacije ZK, ki mo
rajo imeti najmanj sedem članov 
ZK.

V temeljnih organizacijah 
združenega dela, v katerih je 
manj kot sedem članov, se formi
rajo oddelki ZK.

V TOZD v katerih je manj kot 
pet članov ZK, se formirajo akti
vi ZK.

To so osnovne oblike nove or
ganizacije ZK v EMO.

Vse osnovne organizacije, od
delki in aktivi ZK sestavljajo or
ganizacijo ZK EMO, katera delu
je v oblikah konference, ki voli 
izvršni organ konference, to je 
svet konference (sedanji sekreta
riat), sekretarja in namestnika. 
Organizacija ZK EMO deluje na 
osnovah demokratičnega centra
lizma, kar pomeni, da so skupni 
dogovori članov ZK na konferen
ci obvezni za vse člane ZK EMO.
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Želimo ostati zdravi in sposobni za delo
Podjetje si prizadeva zagotoviti 

takšne delovne pogoje, pri katerih 
lahko v normalnih okoliščinah 
delavci uspešno delajo, ne da bi 
bili izpostavljeni nevarnosti za 
svoje zdravje in življenje. Prav 
zato je delo oddelka varstva pri 
delu usmerjeno v tekoče analizi
ranje vseh pojavov, ki kakorkoli 
negativno vplivajo na varno delo 
in zdravje delavcev. Zavedamo 
se, da lahko le zdrav in za delo 
sposoben delavec, ne glede na de
lovno mesto, uspešno preprečuje 
delovne nezgode, hkrati pa učin
kovito vpliva na delovni red, ki 
zagotavlja večjo produktivnost in

s tem tudi višje osebne dohodke 
in boljši življenjski standard. V 
na j več ji meri pa sta naša varnost 
in zdravje odvisna od nas samih, 
od naše smotrnosti pri delu, od 
upoštevanja varnostnih predpi
sov in splošne preudarnosti (pre- 
vdinosti) pri delu.

Iz analize poškodb za pretekli 
mesec smo ugotovili, da je večina 
poškodb posledica nesmotrnega 
dela, to je premajhne previdnosti 
ali nepremišljenosti, manj pa za
radi ostalih vzrokov.

Stanje poškodb v mesecu juni
ju 1973 prikazuje naslednja raz
predelnica:

Stroškovno mesto

Število poškodb
z dela Štev. poškodb po dnevih 

brez z izostan-
izostanka kom z dela Po T S C P S 

(bolniška)

Topilnica 1 _ __ 1 __ ' _ ~ -
Prirezovalnica 14 3 3 4 2 3 5 —
Vlačilnica 52 6 14 9 10 12 9 4
Oblikovalnica 7 1 . 1 3 — 1 1 1
Večstopenjska — — 1 1 1 — 1
stiskalnica 4
Žarilne peči 2 — — 2 — — — —
Montaža-klepar. 13 — 4 — 2 2 4 1
Izdel. ročajev 5 1 1 — 2 — 1 2
Mlin emajla 1 — — — 1 — — —
Lužilnica 10 — 1 2 4 1 2 —
Varilnica ročajev 4 — — 1 1 1 — 1
Emajlirnica 72 1 15 11 10 10 23 3
Montaža 4 — 1 — 1 — 1 1
Dekor 8 — 2 2 3 — 1 —
Pocinkovalnica 3 — — 2 — 1 — —
Radiatorski 5 3 1 — 4 1 2 —
Emoterm. radiat. 3 1 — 1 — 1 2 —
Izdelov. kotlov 6 4 3 — 2 2 2 1
Izdelov. koles 10 3 4 — 1 2 6 —
Orodjarna 4 — 1 — — 1 — 2
Orodno ključavničarstvo 7 — — — 3 3 1 _
Kovačnica 1 — — _ _ _ 1 _
Kalilnica 1 — — — _ _ 1 —
Strojno ključav, 3 1 1 — 1 — 1 1
Zidarji 2 — ■ — 1 — — 1 —
Stavbno kleparstvo 1 — 1 — — — — —
Generator plina 1 1 - -- — — 1 1 —
Kotlarna 1 — . -- — — 1 _ _
Konstruk. orodja 1 — — 1 — -__ _ _
Orodna služba 1 — — 1 _ _ _ _
Razpisov, proizv. 1 . -- — .-- — — 1 —
Skladišče polizdel. 1 1 1 — — 1 — —
Material, skl. - transp. 3 — — 2 — — 1 —
Vhodna kontrola 1 — — —1 1 _ _ _
Proizv. kontrola 1 — * — — 1 _ _ _
Zavijalnica 6 — 1 — 2 1 2 __
Vratarji — 1 1 _ — -_ __ _
Čiščenje 1 . — . -r- . _ _. . _ 1 _
Servis 1 — — — _ _ _ 1
Sklad, gotov, izd, 5 --- — 1 2 _ 2 _
Emokontainer , 9 3 l . 2 5 — 3 1
TOBI Bistrica — 1 — — .— 1 — —

S K U P A J : 277 31 58 46 60 48 76 20

V nadaljevanju prikazujemoštevilo poškodb po vzrokih:

101 — Stroj s hibo I  primer
103 — Orodje s hibo 2 primera
104 — Električne naprave s hibami- 1 primer
105 — Nepravilna vzidava nosilca 2 primera
108 — Natrpanost prostorov , 1 primer
109 — Pomanjkanje 'varnostnih naprav 2 -primera
110 — Pomanjkanje osebnih zaščitnih sredstev 1 primer
112 — Ni vzroka v delovnem okolju 16 .primerov
113 — Nesmotrnost, nevaren način dela, neprevidnost 246 primerov
117 — Pomanjkanje ustreznih poklicnih izkušenj 4 primeri
118 — Kršitev varnostnih predpisov 27 primerov
124 — Skrbi in težave v družini 1 primer
191 — Nediscipliniranost 3 nrimeri

V tem mesecu so se večkrat po
škodovali naslednji sodelavci 
(manjše poškodbe brez izostanka 
z dela):
— Sotlar Alojz str. m. 232, šest
krat;
— Pilih Vili — str. m. 232, pet
krat;
— Brdnik Roman — str. m. 232, 
trikrat;
— Vreček Vanda — str. m. 265, 
petkrat;
— Beloševič Anica — str. m. 265, 
trikrat;
— Jeki Sandi — str. m. 553, tri
krat.

Navedeni podatki o številu in 
vzrokih poškodb dovolj jasno od
ražajo naš odnos do dela in svo
jega zdravja, hkrati pa nas opo
zarjajo na nezadostno previdnost 
pri delu in neupoštevanje varno
stnih predpisov (neustrezno obla
čilo in obutev). Ali se zavedamo, 
da lahko le zdravi in za delo spo
sobni uspešno opravljamo svoje 
delovne naloge ter si na osnovi 
delovnih rezultatov ustvarjamo 
lepše življenje?

S previdnim, preudarnim in 
prizadevnim delom bomo koristi
li sebi, svoji družini, podjetju in 
družbi kot celoti, zato upoštevaj
mo navodila o varnem delu in 
delajmo tako, da ne bo nepotreb
nih poškodb in drugih škodljivih 
posledic, ki občutno finančno 
bremenijo podjetje oziroma vse 
zaposlene.

Novosti s polic 
študijske 

knjižnice v Celju
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PRAZNIK 
OBČINE CELJE 

20. JILIJ
Dvajseti julij praznujemo 

občani celjske občine kot 
svoj praznik v spomin na 
velike dogodke med narod
no osvobodilnim bojem. Te
mu boju so tudi celjski de
lavci in delovni ljudje na
sploh dali svoj prispevek.

Celje je dalo za svojo 
svobodo 575 žrtev, v celjski 
občini pa je bilo porušenih 
543 stavb.

Ustanovitev prve celj
ske čete omenja tudi tovar
niška kronika, saj je njena 
ustanovitev povezana z na
šimi delavci. Čeprav več 
kot redki, delajo nekateri 
še sedaj v podjetju.

Prva celjska četa je bila 
ustanovljena 20. julija 1941 
v bližini Mulejeve kmetije 
na Resevni. Četa je štela 18 
borcev, njen prvi komandir 
pa je bil Franjo Vrunč. Po
tem, ko je bil Vrunč zajet 
pri Slivnici je postal njen 
komandir Peter Stante, de
lavec iz naše tovarne.

V zapisih «-Celje v narod
no osvobodilni borbi« piše 
tole: »Prva celjska četa je 
nastopala na terenih celj
ske občine in na Kozjan
skem med 20. julijem in 27. 
avgustom 1941. V tem času 
je opravila več sabotažnih 
akcij in se štirikrat spo
padla s sovražnikom. V 
zadnjem boju v Zavškovem 
mlinu v Šentrupertu je pet 
borcev v njem zgorelo, ker 
se niso hoteli predati. Iz 
prve celjske čete so izšli 
trije narodni heroji: Franjo 
Vrunč. Peter Stante in Ivan 
Skvarča-Modras. Četa je 
bila razbita zaradi izredno 
neugodnih razmer in izdaj
stva.

Po razbitju I. celjske čete 
se je organizacija OF na 
celjskih terenih z nezmanj
šano silo razvijala dalje. V 
tem času zasledimo zelo ži
vahno gibanje aktivistov v 
Celju in okolici. V mestu 
prednjačijo delavci West- 
no ve tovarne (EMO), ki so 
stanovali v Cretu in na Te- 
harjih...«

Praznovanje občinskega 
praznika je za vse, ki dela
jo v naši tovarni pomem
ben dogodek, zgodovinsko 
povezan z dejavnostjo naših 
delavcev med narodno 
osvobodilno vojno.

Slavnostno praznovanje 
občinskega praznika je bilo 
letos dne 21. julija v Šmart
nem v Rožni dolini, zdru
ženo s kulturnimi priredit
vami.



E X n a ß k e o -------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

ON I N  TO VA R N A
Čas teče mimo nas s filmsko nag

lico. Nikoli se ne ustavi. Tudi ta
krat ne, ko je prizor v našem živ
ljenju vesel, tragičen ali žalosten. 
Dogodek izgine. Lahko nam pusti 
zadovoljen nasmeh na licu ali pa 
tudi ne. Vse je odvisno od tega kaj 
se je zgodilo in kako se je zgodilo. 
Zgodi pa se marsikaj. Lahko je 
dobro ali slabo. Zgodi se vedno 
ker se pač mora nekaj zgoditi, saj 
drugače ne bi bilo življenja in če 
bi že bilo, bi bilo preveč pusto in 
enolično.

No, diplomiranemu inženirju Pom
pe Rihardu se je zgodilo marsikaj 
v njegovih petinšestdesetih letih 
skromnega, vendar po delu in du
hu bogatega življenja, ki je od leta 
1935 najtesneje povezano s tovar
no. Takrat, 6. maja 1935 je prvič 
prestopil prag tovarne in ji ostal 
vedno zvest v slabih in dobrih tre
nutkih.

Med drugo svetovno vojno je o- 
pravljal razna dela v tovarni in

NOVI IZVIJAČI
Za odvijanje zarjavelega ali 

močno zategnjenega vijaka mora
mo ponavadi uporabiti kladivo in 
dleto. V Zah. Nemčiji pa so v ta 
namen začeli izdelovati posebne 
izvijače. Dletasti del izvijača se 
giblje v ročaju po vijačnem žlebu, 
in če po njem udarimo s kladi
vom združimo močan pritisk na 
vijak z izredno velikim vrtilnim 
momentom. Potem ko se vijak 
enkrat zgane, ga naprej odvije
mo z navadnim izvijačem.

SANITARNA OMARA
Običajno si kopalnico predstav

ljamo vso odeto v lesket keramič
nih ploščic, kroma, emajla in o- 
gledal veliko 5 ali 6 m2. Za mno
ge pa je osebna higiena še vedno 
umivanje pri čebru vode ali pri 
vodovodni pipi. Prav zaradi tega 
je ideja o vrtljivi sanitarni oma
ri zelo praktična saj združuje ce
lotno sanitarno opremo na ca 2 m2 
površine.

Bistvo omare je okrogla vrtlji
va plošča na katero so primonti- 
rani štirje prekati. V posameznih 
prekatih se nahajajo umivalnik, 
straniščna školjka prha in bide. 
Vse instalacije se nahajajo na sre
dini v jedru. Vrtljivo ploščo po
ganja majhen elektromotor, torej 
je dovolj pritisk na gumb in pred 
nami se ustavi tisto kar želimo.

KITAJSKE KAMERE
Kupci v mnogih evropskih tr

govinah s fotografskim materia
lom so presenečeni nad kvaliteto 
kitajskih kamer za format 24 X 
X 36 mm in 6 X 6 cm. Posebnost 
je enooka refleksna kamera GA
LEB, ki po trditvah strokovnja
kov prav nič ne zaostaja za tra
dicionalno solidnimi nemškimi 
fotoaparati.

TRANSAM AZONIKA, CESTA 
STOLETJA

Čeprav je minilo že nekaj več 
kot dve leti odkar so v brazilsko 
džunglo zasadili prvo lopato za

ostal kot narodno zaveden Slove
nec po lastni volji in prepričanju 
strogo in vidno ločen od nadutih 
okupatorskih oblastnikov, ki so ta
ko hudo ranili njegova slovenska 
čustva in ponos slovenskega člo
veka. Kot mnogi je veroval v zma
go pravičnosti in dočakal dan svo
bode.

Po desetih letih dela v tovarni, 
je postal njen prvi direktor. Kro
nist je zapisal o tem dogodku v 
kroniki tale zapis: »Dne 10. maja 
1945 je ob navzočnosti člana OLO 
Celje mesto ing. Janka Štruklja, 
člana okrožnega komiteja OF dr. 
Štefana Sobe, dosedanjega vodje 
podjetja ing. Maksa Westna ter ing. 
Riharda Pompeja prevzela podjetje 
Westen d. d. v Celju v upravo Ko
misija za narodno imovino, kot za
časni upravnik je prevzel vodstvo 
uprave ing. Rihard Pompe.«

Kmalu po tem dogodku, dne 25. 
maja 1945 pa je bil ing. Pompe Ri
hard imenovan za delegata ministr-

novo cesto, malokdo ve kaj več 
o tem gigantskem projektu. Do- 
sedaj so izgradili približno polo
vico 3000 km dolge ceste, katera 
bo presekala brazilski pragozd in 
se bo imenovala Transamazonika. 
Čeprav bo cesta za naše pojme 
ozka (širina je 8,6 m) je to za bra
zilske prilike izjemen podvig saj 
je potrebno z dinamitom raztreliti 
povprečno 3000 dreves na vsak 
km, drevesa pa so tudi do 40 m 
visoka. Skupno število delavcev 
znaša 60.000, od tega je okoli 250 
inženirjev. Cesta bo gospodarstvu 
te največje južnoameriške države 
ogromno prinesla saj se v prago
zdovih skrivajo še popolnoma ne
izkoriščena naravna bogastva.

ČIŠČENJE SNEGA  
Z LETALSKIMI MOTORJI

Češki železničarji so v zadnji 
zimi opravili zanimiv poizkus. Z 
dveh odsluženih reaktivnih letal 
tipa MIG-15 so vzeli motorja in 
ju montirali na tovorna vagona in 
sicer tako da sta bila obrnjena 
eden proti drugem. Kompozicijo 
so nato , potegnili do najbolj za
sneženih predelov in pognali mo
torja. Zadnji motor je poganjal 
vse skupaj naprej, sprednji pa je 
talil sneg. Izračunali so da je 
takšno čiščenje, čeprav glasno, 
cenejše od klasičnega.

NEVARNI DETERGENTI
Večina detergentov vsebuje fos

fate kateri zagotavljajo prijetno 
mehkost perila s tem ko na sebe 
vežejo apnenec. Vendar se fosfati 
v vodi težko razkrojijo in tako 
pridejo z izplakami v reke in je
zera, kjer močno pospešujejo rast 
fosfatnih alg. Alge kmalu pokri
jejo vodne površine in spremeni
jo reke in jezera v smrdljiva gno
jišča. Zadovoljivega nadomestka 
za- fosfate dolgo časa niso našli, 
sedaj pa je neka švedska tovarna 
začela izdelovati detergent s tako- 
imenovnihm citratom, derivatom 
citronske kisline. Citrat prav tako 
mehča perilo, v vodi pa se v krat
kem času razkroji.

I. Jevnišek

stva v tovarni in je torej prevzel 
odgovorno mesto direktorja pod
jetja.

V kroniki sem zasledil tudi tale 
zapis: »Tovarna je začela redno ob
ratovati dne 14. maja 1945. Dele
gat ing. Pompe Rihard je bil pri 
svojem delu povezan z že obstoje
čim odborom Delavske enotnosti, 
katerega člani so bili: Bogoljub 
Hmelina, Alojz Čater, Ivan Kolarič, 
Mirko Polutnik, Maks Vovk in Vik
tor Kodre.«

V letih obnove je bil ing. Pompe 
pobudnik in aktiven udeleženec 
številnih delovnih akcij. Težko bi 
bilo našteti vse te številne akcije. 
Naj omenimo le, da je v vseh pri
pravah deloval v tesni povezavi z 
družbeno političnimi organizacija
mi, zlasti s sindikatom, pozneje, ko 
je bilo ustanovljeno društvo LT pa 
tudi s tem društvom.

Ing. Pompe je ostal na mestu de
legata ministrstva (direktor pod
jetja) do 9. julija 1945. Takrat je 
ob velikem pomanjkanju strokov
nega kadra moral sprejeti odgo
vornost za proizvodnjo. Za delega
ta pa je bil postavljen dipl. strojni 
tehnik Lojze Vidmajer, ki je ostal 
v podjetju do leta 1949.

Kasneje so se menjali direktorji 
podjetja in drugi strokovni delav
ci, ing. Pompe pa je ostal zvest svo
jemu kolektivu vse do danes, ko 
odhaja v zasluženi pokoj.

Delo in življenje ing. Pompeta je 
tesno povezano z razvojem samo

upravljanja. Na samoupravljanje je 
gledal že takoj v začetku leta 1950, 
ko je v okviru sindikata sodeloval 
v pripravah na volitve prvega de
lavskega sveta kot človek, ki za
upa v delavca in njegovo prizadev
nost. Kolektiv ga je izvolil za člana 
prvega delavskega sveta v kate
rem je izredno aktivno in kon
struktivno deloval v  raznih komi
sijah.

V času informbiroja, ko je naši 
domovini pretila nevarnost z vseh 
strani, mu je bila zaupana varnost 
podjetja. Bil je dolga leta predsed
nik odbora civilne zaščite in dolga 
leta predsednik prostovoljnega in
dustrijskega gasilskega društva v 
tovarni.

Ko smo leta 1960 izvolili prve 
svete delovnih enot sem se spom
nil razgovora, ki sem ga imel z 
njim leta 1950 o razvoju samo
upravljanja. Takrat je bil mnenja, 
naj bi se tudi v delavnicah formira
la telesa, vendar tedanji zakon te
ga ni dopuščal. Iz tega se vidi, da 
je imel ing. Pompe jasno perspek
tivo o razvoju samoupravljanja saj 
je videl v tem razvoju odpravo sa
movolje, svobodno ustvarjanje, od
pravo pojmovanja mezdnega dela, 
skratka vse kar prinaša napredek 
in spoštovanje človeškega dosto
janstva.

Dne 26. oktobra 1951 je tovarna 
dosegla in presegla prvi petletni 
plan. Ta dogodek je svečano pro
slavljal ves kolektiv v prostorih 
sedanje delavnice jeklenih kotlov 
ob zvokih tovarniške godbe na pi
hala. Med številnimi delavci je pre
jel takrat posebno priznanje za po
žrtvovalno delo tudi ing. Pompe. 
Ob praznovanju petinsedemdeset 
letnice obratovanja tovarne in ob 
njegovi šestdeset letnici pa ga je 
predsednik republike odlikoval z 
redom dela z zlatim vencem.

Naj mi ing. Pompe oprosti, če ni
sem mogel izpolniti njegove želje, 
da ne bi pisal o njem. To mi je 
namreč dejal v zadnjem razgovoru, 
ko sem hotel opraviti vsaj kratek 
intervju z njim ob njegovem odho
du v pokoj. Njegovi sodelavci in 
jaz pa smo bili drugačnega mnenja 
in naš Rihard se bo tudi v tem pri
meru kot vedno moral sprijazniti s 
sklepom večine. Naj velja torej nje
gov znani moto — če je večina za
to, potem se je treba sklepu veči
ne tudi podrediti.

E. Jejčič

R A ZS TA V A  V  D O M U  ARMIJH
V  dneh od 18. julija do 8. avgusta letos bo v Domu JLA v Celju 

odprta razstava »Vstaja narodov Jugoslavije 1941«, ki sta jo ob 30. 
obletnici začetka oborožene borbe proti okupatorju pripravila Vojni 
muzej jugoslovanske narodne armije in Muzej revolucije naroda Ju
goslavije Beograd. Dom JLA in Muzej revolucije Celje pa bosta to 
razstavo, ki prikazuje razvoj narodnoosvobodilnega gibanja na ozem
lju cele Jugoslavije leta 1941 v počastitev občinskega praznika pre
nesla in postavila tudi v Celju.

Otvoritev razstave bo 18. julija ob 17. uri v Domu JLA. Odprta bo 
vsak dan od 9. do 12. in od 15. do 18. ure. Vstopnine ne bo.

Zopet podražitev toplega obroka
Gostinsko podjetje HMEZAD v Žalcu, ki nam dostavlja toplo ma

lico je obvestilo vodstvo podjetja, da zaradi znatne podražitve mesa in 
drugih mesnih izdelkov ne more več izvrševati storitev po dosedanji 
ceni. Cene gostinskim storitvam so s.e povečale od 1. julija dalje. Tako 
bo stal odslej topli in hladni obrok hrane, ki nam ga to podjetje do
stavlja 7,00 din, za naše malice pa naj bi veljala nižja cena tj. 6,50 din.

Ker nam še ni znano, kako se bodo odločili glede te podražitve 
organi upravljanja, bomo o tem obvestili kolektiv v prihodnji številki.

DOSEŽKI ZNANOSTI IN TEHNIKE
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DOGODKI 
V SLIK I IN BESEDI

V jeseni fluorografska akcija
Po nekaj letih premora se nam v jeseni obeta fluorografska akcija. 
Odlok o obveznem fluorografiranju prebivalstva občine Celje je že 
sprejela občinska skupščina Celje. Menimo, da je prav, če seznanimo 
člane kolektiva že sedaj z vsebino tega odloka, kakor tudi z obrazlo
žitvijo za njegov sprejem, ki ga je dal svet za zdravstvo.

Na IX. letnih športnih igrah »Iskre« našim šahistom ni šlo najbolje. Do
segli so sedmo mesto. Prepričani smo, da se bodo v bodoče bolje uvrstili, 

saj so prizadevni. Včasih pač kljub dobri volji ne gre

Naši kegljači so dosegli na IX. letnih športnih igrah »Iskre« lep uspeh. 
Premagali so najmočnejše, kot posamezniki pa so se izkazali: Vanovšek,

Lešek in Šrot

Na IX. športnih igrah »Iskre« so naši nogometaši zasedli 2. mesto. Z ma
lo sreče bi bili lahko prvi, sicer pa bo drugo leto zopet tekmovanje ...

Zaradi uspešnega preprečevanja 
in zatiranja tuberkuloze ter od
krivanja drugih obolenj prsnega 
koša je po navodilih zdravstvene 
službe potrebno izvajati fluoro- 
grafske akcije za prebivalce ob
čine stare nad 25 let, najmanj 
vsaka štiri leta.

V celjski občini je bila zadnja 
taka akcija leta 1969. Ker je pred
videno obdobje ppoteklo, je svet 
za zdravstvo pri Skupščini občine 
Celje za leto 1973 vnesel v svoj 
delovni program izvedbo take ak
cije.

Na seji sveta dne 22. 2. 1973 je 
svet razpravljal o izvedbi akcije. 
Ker inštitut za obolenja pljuč 
Golnik daje poleg iskanja obolenj 
na pljučih možnost odkrivanja 
tudi drugih obolenj, kot zvišan

krvni pritisk, srčna obolenja in 
sladkorno bolezen — diabetes, so 
člani sveta želeli izvedbo fluoro- 
grafske akcije razširiti še na iska
nje diabetesa. Tako razširjena 
akcija iz zdravstvenih razlogov 
gotovo opravičuje vložena sred
stva in delo. Diabetes predstavlja 
v sedanjem času prav gotovo ve
lik socialni problem. Kakor pri 
vseh ostalih obolenjih velja tudi 
tu pravilo, prej ko je bolezen od
krita, prej se lahko prične zdra
viti, večje so možnosti na uspeh 
pri zdravljenju, manj bo izostan
kov na delovnem mestu, manj 
sredstev bo potrebnih za zdrav
ljenje. Opaža se, da število diabe
tikov vztrajno narašča, da pose
ga v vedno mlajše starostne sku
pine, ni pa se še izvajala obšir-

Dobro znamenje
O naših racionalizatorjih in no- 

vatorjih premalo pišemo. V eni iz
med zadnjih številk smo sicer že 
nekaj pisali, vendar nič stvarnega. 
No, tokrat je že bolje. Poslovni od
bor je namreč obravnaval na eni 
izmed zadnjih sej predloge komisi
je za racionalizacije. Iz sklepov se 
vidi, da je začelo racionalizatorstvo 
pri nas zopet oživljati svojo tradi
cijo. Objavljamo sklepe, ki jih je 
sprejel poslovni odbor.

Na predlog komisije za raciona
lizacije se po čl. 43/1 pravilnika o 
racionalizacijah nagradi za koristen 
predlog o vlečenju art. 45/14 na 
večstopenjski stiskalnici tov Roj- 
nik Stanko z nagrado din 1.200.

Za izdelavo zaščitnih mrež na sti
skalnicah (inv. št. 715 in 716) se na 
predlog komisije za racionalizacije 
nagradijo tov. Pogladič Vinko Vin- 
nagradijo tov. Pogladič Vinko, Ska- 
men Slavko in Rojnik Stanko z en
kratno nagrado v skupnem znesku 
1.200 din.

Po predlogu komisije za raciona
lizacije se za izviren način popravi
la gredi večstopenjske stiskalnice 
nagradita po čl. 41/1 pravilnika o 
racionalizacijah tov. Boris Čelik in 
Franc Maček, vsak z zneskom 2.000 
din.

Koristen predlog Leopolda Strop
nika (izmetalna naprava pri pnev
matskih podajalnih napravah) se na 
predlog komisije za racionalizacije 
nagradi z enkratno nagrado 1.000 
din.

V zvezi s predlogom komisije za 
racionalizacije št. 657 poslovni od
bor ugotavlja, da se predlog ne mo
re upoštevati kot racionalizacija, 
ker je sestavni del vsesplošne ak
cije za uvedbo podajalnih naprav 
v obratu II. Nosilcu predloga tov. 
Ediju Šrotu se odobri nagrada din
5.000, glavnima izvajalcema del tov. 
Blatnik Vidu in Čater Jožetu, ki sta 
neposredno kreativno sodelovala 
pa vsakemu po 1.000 din.

Samoupravni sporazum za T0BI
Poslovni odbor je na 23. redni' 

seji razpravljal o predlogu samo
upravnega sporazuma za katerega 
so se odločile občinska skupščina 
in družbeno politične organizacije 
Maribor. Poslovni odbor je sklenil, 
da se ta sporazum podpiše na pod
lagi sklepa ki ga objavljamo.

Občinska skupščina in družbeno 
politične organizacije Maribor, so 
se odločile za akcijo za podpis sa
moupravnega sporazuma, s katerim 
bi zagotovili uvedbo namenske pri

spevne stopnje za investicije za iz
gradnjo splošne bolnišnice v višini 
0,75 % od kosmatih osebnih dohod
kov za dobo 5 let. Prispevna stop
nja se uvede za vse zaposlene v 
mariborski regiji, ki so tudi zava
rovani v skupnosti socialnega za
varovanja Maribor. Sporazum se 
potrdi in podpiše za ca. 300 zapo
slenih v obratu Bistrica, ki v ma
riborski skupnosti uživajo zdrav
stveno varstvo in uveljavljajo 
zdravstvene usluge.

Odpraviti izgubo
Na 23. redni seji je poslovni od

bor razpravljal o gospodarjenju 
podjetja. Obširno poročilo o tem 
je podal glavni direktor. Po konča
ni razpravi o vzrokih zaradi kate
rih je nastala izguba v mesecu 
aprilu in maju je poslovni odbor 
sprejel sklep, ki ga objavljamo.

Glavni direktor je seznanil PO 
s kritičnim položajem v podjetju 
glede nastale poslovne izgube v 
mesecu aprilu in maju.

Vzroki za nastalo izgubo so pred

vsem v močno povečani ceni ma
teriala pri nespremenjeni ceni na
ših proizvodov.

Naloga celotnega kolektiva, po
sebej vodilnih je, da se ukrene vse 
potrebno, da se to izgubo odpra
vi, tako da bomo prvo polletje za
ključili pozitivno, s tem pa odpra
vili vse negativne posledice, ki bi 
jih povzročala izguba. Ocena je, da 
obstojijo realne možnosti z večjimi 
napori vseh faktorjev, da to dose
žemo.
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Devete letne športne igre »Iskre«

Rokometaši

Kegljači

Velik uspeh naših športnikov
Škofja Loka, katera praznuje le

tos 1000-letnico svojega obstoja so 
bili domačini IX. letnih iger šport
nikov ISKRE. Na do sedaj največ
jih igrah se je od 23. do 24. junija 
na igriščih širom mesta zvrstilo nad 
1000 športnikov, ki so se pomerili 
v devetih panogah pri moških in 
petih pri ženskah.

Igre ISKRE so se začele v soboto 
zjutraj z defilejem ekip skozi me
sto na nogometno igrišče, kjer je 
zbranim udeležencem iger sprego
voril generalni diirektor ZP ISKRA 
tov. Logar. Športne igre ZP ISKRE 
je svečano otvoril predsednik skup
ščine občine Škofja Loka.

kacijah je ekipa EMA igrala v dru
gi skupini in dosegla naslednje re
zultate: z Gospodinjskimi aparati je 
zmagala z visokim rezultatom 7:0, 
Iskra Commerce pa je premagala s 
3:1.

Iskra Commerce se je pritožila na 
to tekmo, ker nekateri naši niso 
imeli osebnih izkaznic, tako da se 
je morala tekma ponoviti, ki pa je 
odločala o finalistu iger. Tekma se 
je končala neodločeno 1:1, tako da 
so naši fantje prišli v finale. V fi
nalu so igrali z Avtoelektriko 5:0, 
z ZZA 0:0 in z Elektromehaniko iz
gubili 0:2. Treba je povedati, da se 
je naš prvi golman Plahner na dru

Namizni tenis: Moška ekipa v 
namiznem tenisu je proti pričako
vanju osvojila dobro 5. mesto, kar 
je pripomoglo pri osvojitvi druge
ga mesta v skupnem plasmanu. Vr
stni red: 1. Elektromehanika, 2. 
Iskra Commerce, 3. Naprave, 4. . 
ZZA, 5, EMO.

Streljanje — ženske: 1. EMO 458 
krogov, 2. Elektromehanika 428 kro
gov, 3. Instrumenti 426 krogov.

Kar ni uspelo naši moški ekipi so 
opravile naše strelke, ki so pre
močno osvojile prvo mesto. Posa
mezno se je strelka Trup (TOBI) u- 
vrstila na prvo mesto, Jordanova 
na četrto mesto, Prevoršek Ivica 
na peto mesto.

Sah: Ekipa je dosegla sedmo me
sto, kar je izpod njihovih možno
sti. Brez poraza našim šahistom ni 
uspelo priti v finale. Drugič bo prav 
gotovo bolje.

V košarki in balinanju so šport
niki EMA osvojili predzadnje ozi
roma zadnje mesto.

državni reprezentanti. V posamez
ni konkurenci je bil Vanovšek če
trti, Lešek osmi in Šrot Ivan dese
ti.

Streljanje — moški: 1. Elektro
mehanika, 684 krogov, 2. EMO 674 
krogov, 3. Aparati 652 krogov. Po
samezno se je Cvek Marjan uvr
stil na četrto mesto, Petrič na osmo 
mesto, Strajher na enajsto mesto, 
Vanovšek na štirinajsto mesto.

Vztrajna ekipa.. .

Letne igre so bile zaključene v 
nedeljo ob 1. uri v prostorih ho
tela Transturist v Škofji Loki, kjer 
je bila razglasitev rezultatov in 
podelitev pokalov in plaket.

F. P,

Namizni tenis

Naši športniki, katerih je bilo 
okrog 70 so se dva dni po dežju 
športno borili in niso mislili na pre
dajo. Čeprav smo bili v določenih 
panogah zelo slabi, smo v skupnem 
plasmanu osvojili odlično drugo 
mesto za ekipo Elektromehanike 
Kranj. Da nismo resneje posegli po 
prvem mestu je možno iskati vzrok 
v športni sreči pri samem žreba
nju, poškodbah igralcev in neude

gi tekmi poškodoval, ko je dobil z 
nogo udarec v glavo m pri tem 
dobil lažji pretres možganov. Z o- 
svojenim drugim mestom v nogo
metu smo lahko zadovoljni.

Rokomet: 1‘. Elektromehanika, 2. 
Polprevodniki, 3. IEZE — Avtoma
tika, 4. EMO.

Rokometaši EMA so igrali z eki
pami sledeče: z Elektromehaniko 
so izgubili 17:2, zmagali pa so z Av-

Rokometaši v naskoku

Skupni vrstni red:
1. Elektromehanika 1125 točk
2. EMO 945 točk
3. Iskra Commerce 945 točk

tretje pa Muršič. Zmagovalec 
Končan je prejel za nagrado lep 
teniški lopar.

Med ženskami pa je bila naj
uspešnejša Ahtikova iz tiskarne, 
ki je premagala vse nasprotnice. 
Flisovo z 2:1, Kvedrovo z 2:0, o- 
stale tekmovalke pa so igrale z 
naslednjimi rezultati: Flis : Kve
der 2:1, Flis : Jazbinšek 2:0 in 
Kveder : Jazbinšek 1:7.

Prva je Ahtikova, druga Fliso- 
va, tretja Jazbinškova in četrta 
Kvedrova.

Za igranje namiznega tenisa je 
na razpolago igralna miza z gar
nituro za igranje pred sejno dvo
rano delavskega sveta v uprav
nem poslopju. Adolf Žvižej

V ženski konkurenci pa 
uvrstili eno mesto slabše, k 
dober uspeh.

Kegljanje: 1. EMO, 2671 kegljev,
2. Elektromehanika 2634 kegljev, 3. 
ZZA 2632 kegljev. Kegljači so do
segli svoj največji uspeh saj jim 
je uspelo premagati favorizirane 
ekipe Elektromehanike in ZZA v 
katerih so nastopali republiški in

Člani našega kolektiva, ki so se udeležili IX. letnih športnih iger »Iskre«

Tudi v namiznem tenisu se je 
končalo prvenstvo v katerem se 
je izmed šestnajstih moških ude
ležencev uvrstilo v finale nekaj 
najboljših. V finalno borbo sp se 
uvrstili: Končan, Keršlin, Muršič 
in Peternel. Rezultati pa so bili 
naslednji:
Končan : Peternel 2:0 
Končan : Keršlin 2:0 
Peternel : Muršič 0:2 
Peternel : Keršlin 0:2 
Peternel Muršič 0:2 
Keršlin : Muršič 2:0

Prvo mesto je osvojil Končan in 
s tem dokazal, da je še vedno 
najboljši in da se še ne misli 
umakniti s prve stopnice.

Drugo mesto je osvojil Keršlin,

Uspešni koršarkarji

ležbi ženskih ekip v vseh panogah. 
Nadejamo se, da bomo na nasled
njih športnih igrah ISKRE ohranili 
drugo mesto v skupnem plasmanu, 
če nam že ne bo uspelo osvojiti 
prvega mesta.
Rezultati:

Nogomet: 1. Elektromehanika, 2. 
EMO, 3. ZZA, 4. Autoelektrika. V

V finale nogometa so se uvrstile 
imenovane ekipe, katere so prebro
dile težke kvalifikacije. V kvalifi

toelektriko 18:14, z Elektromotorji 
pa zmagali z 24:7. Golman Arlič se 
je na prvi tekmi težje poškodoval, 
ker pa nismo imeli zamenjave je 
moral z bolečinami braniti še osta
le tekme.

Odbojka: V odbojki so naši šport
niki dosegli 9. mesto, kar pa je iz
pod njihovih možnosti. Ekipa žensk 
pa je osvojila dobro drugo mesto 
in so z zmagovalkami z ekipo Spre
jemniki izgubile z rezultatom 2:1.
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VODORAVNO: 1. dokaz ljubez
ni, 6. pregovor, rek, 10. osje gnez
do, 11. tropska ovijalka, 13. lisa
sta krava, 14. PE, 15. aluminij, 17. 
gozdna mačka, 18. povrtnina, 19. 
kdor se ukvarja z raziskovanjem, 
23. ime izraelskega politika Eba- 
na, 24. pripadnik starodavnega 
nemškega naroda, 25. vzdevek 
umrlega ameriškega predsednika, 
27. medmet omaloževanja, 29. ve
da, ki se ukvarja s pradavnimi 
dogodki, 33. lesk, sijaj, 34. trop
ska papiga, 35. ekonomski pro
gram, 36. igralna karta, 37. ku- 
ma, 40. naprava za krmljenje ži
vali, 41. naša tovarna ur, 43. pri
pomoček za pometanje, 44. oka
ra enela smola.

NAVPIČNO: 1. vojaška jed, 2. 
središče vrtenja, 3. lijak, 4. JR, 5. 
povzročitelj groma, 6. truga, 7. 
glavni števnik, 8. Karlovac, 9. 
rastlinski škodljivec, črv, 12. IS, 
13. pega, maroga, 14. pesnik, 16. 
solm. zlog, 17. vrsta sadja, 18 hlo
di, 20. vprašalnica, 21. reka v Si
biriji, 22. sredozemska rastlina, 
25. očesna šarenica, 26. japonska 
igra, 27. ime nogometaša Kostica, 
28. desetnik), desetar, 29. pesem 
hvalinca, 30. posmehljiva zgodba, 
31. perzijski kralj, 32. nikalnica, 
37. zabava s plesom, 38. TL, 39. 
vrsta eksploziva, 40. ST, 41. vez
nik, 42. Sarajevo.

Ignac Jevnišek 
Setr

NOVOSTI S POLIC ŠTUDIJSKE KNJIŽNICE
Stojanovič R.: Veliki ekonom

ski problemi. Beograd 1970. S. 
36770.

Kostič C.: Sociologija sela. Beo
grad 1969. S. 36792.

Ruland B.: Život za svemir. Ri- 
jeka 1970. S. 36799.

Mandel E.: Rasprava o marksi- 
stičkoj ekonomiji. I-II. Sarajevo 
1970. S. 36947.

Časnik izhaja v okviru enote za 
informacije in tisk enkrat meseč
no v nakladi 4800 izvodov in ga 
dobijo vsi člani kolektiva brez
plačno. Ureja ga komisija za in
formacije in tisk. Glavni in odgo
vorni urednik Emil Jejčič. Naslov 
uredništva Celje, Mariborska 86, 
telefon 23-921, interna 238. Po mne
nju Republiškega sekretariata za 
prosveto in kulturo Ljubljana je 
časopis oproščen plačevanja davka 
od prometa proizvodov (St. 421- 
2/72 z dne 21/11-1972). Tisk in klišeji 

AERO Celje.

Berdovič M. S.: Ekonomika i 
organizacija poljoprivrednih pre- 
duzeča. Beograd 1970. S. 37054.

Cousteau J. — Y.: Živo more. 
Zagreb 1971. S. 37056.

Cvetkovič C.: Primena geodezije 
u inženjerstvu. Beograd 1970. S. 
37057.

Schurz J.: Warum quillt die 
Kirsche? Stuttgart 1972. S. 37455.

Strauss L.: Prirodno pravo i 
istorija. Sarajevo 1971. S. 37590.

Gamulin G.: Arhitektura u re
giji. Zagreb 1971. S. 37621.

Schniepp H.: Evolution der Er
de. Stuttgart 1971. S. 36616.

Alpenhäuser und ihre Einrich
tung. 2. Aufl. Frankfurt am Main 
— Innsbruck 1966. S. 36419.

Mannheim K.: Ideologija i uto
pija. Beograd 1968. S. 36147/20.

Meyer M., H. Steinmann: 
Planungsmodelle für Sie Grund
stoffindustrie. S. 35912.

SPREJEM NOVINCEV
V GLASBENO ŠOLO CELJE

Sprejemni izpiti za novince bo
do v ponedeljek, 3. septembra 
ob 9. in 15. uri.

Na razpolago so prosta mesta 
za sledeče instrumente: violina, 
violinčelo, kontrabas, flavta, kla
rinet, trobenta rog in pozavna.

Članom zborov v starosti 17 do 
24 let, ki imajo dober glas, pripo
ročamo vpis na oddelek za solo- 
petje.

V pripravnico sprejemamo o- 
troke po dovršenem I. razredu 
osnovne šole brez sprejemnega iz
pita.

Instrumente posoja učencem 
glasbena šola.

Prijave je treba oddati v šolski 
pisarni do 1. septembra.

Začetek šolskega leta bo 5. sep
tembra.

Podrobne informacije daje šol
ska pisarna dnevno od 8. do 12. 
in od 15. do 18. ure.

NADALJEVANJE RAZISKAV 
CELJSKEGA GRADU

Letos oktobra bo celjski Zavod 
za spomeniško varstvo nadaljeval 
s sistematičnimi raziskavami raz
valin gradu Gornje Celje. Med 
drugim bodo nadaljevali z arheo
loškimi izkopavanji v glavnem 
dvorišču palacija gradu in hkrati 
utrdili ter delno obnovili najbolj 
ogroženi severni zid grajskih raz
valin nad vhodom s Pelikanove 
poti.

Med izkopavanji bodo v sode
lovanju z Olepševalnim in turi
stičnim društvom Celje v kletnih 
prostorih Merxovega grajskega 
gostišča pripravili razstavo najdb 
lanskih arheoloških izkopavanj v 
palaciju gradu. Lanska arheolo
ška izkopavanja so namreč poka
zala, da je obstajala na mestu 
sedanjih grajskih razvalin utrdba 
že približno 300 let pred Celjski
mi grofi.

OGLAS

Zelo ugodno, za 120.000 starih 
dinarjev prodam prenosni televi
zor znamke SANIO, zelo malo 
rabljen. Podrobnejše informacije 
dobite na interni tel. št. 238.

ZAH VALA
Ob tragični in bridki iz

gubi našega dobrega očeta, 
tasta, starega ata in pra
dedka
ŠTEFANA REBERŠAKA

se iskreno zahvaljujemo 
vsem prijateljem in znan
cem, ki so ga spremljali na 
njegovi zadnji poti ter mu 
darovali vence in cvetje in 
nam izkazali sožalje.

Posebna zahvala vsem 
sodelavcem radiatorskega 
oddelka, stroškovnega knji
govodstva, oddelku za raz
pis in spremljanje proiz
vodnje, sindikalni podruž
nici EMO, ter godbi na pi
hala za igrane žalostinke, 
ter vsem ostalim za izkaza
no pomoč in sočustvovanje. 

Žalujoči: sinova 
Slavko in Nandi, 
hčerke Mici, Justa, 
Silva in ostalo 
sorodstvo

ZAH VALA

Ob nenadni smrti našega 
dragega atija

IV A N A  VIVODA
se prav iskeno zahvaljuje
mo za veliko pozornost in 
izraze sožalja vsem sodelav
cem iz vzdrževanja, monta
že, uprave ter sindikalni 
podružnici za njeno razu
mevanje v stiski in dano 
pomoč.

Prav lepa hvala vsem, ki 
so darovali cvetje in vence 
ter ga spremljali na njego
vi zadnji poti, še posebej pa 
članom pevske sekcije za 
odpete žalostinke ob njego
vem grobu.

Žalujoče hčerke 
Ljuba, Elica in Marija

ZAH VALA

Ob bridki izgubi mojega 
dragega očeta

FRIDERIKA FLAKUSA

se iskreno zahvaljujemo 
vsem iz obrata TOBI, ki ste 
ga spremljali na njegovi 
zadnji poti.

Posebna zahvala oddelku 
surovinske obdelave za po
moč, ter sindikalni podruž
nici TOBI.

Vsem še enkrat iskrena 
hvala!

Žalujoča hčerka 
Silva Kokot in ostalo 
sorodstvo

ZAH VALA

Ob boleči izgubi najine 
hčerke

BOGOMIRE LEDNIK  
dipl. ing. kemije

se iskreno zahvaljujeva ko
lektivu EMO za veliko po
zornost in izraze sožalja, še 
posebej pa njenim sodelav
cem iz sektorja kvalitete.

Prav iskena hvala vsem 
njenim sodelavcem, prija
teljem in znancem, ki so jo 
spremljali na njeni zadnji 
poti.

Neutolažljiva 
mama in ata

ZAH VALA
Ob boleči izgub« moje 

drage mame
VERONIKE GUZEJ

se zahvaljujem za darova
no cvetje, sindikalni po
družnici in sodelavcem ter 
sodelavkam iz zavijalnice.

Prav tako lepa hvala god
bi na pihala EMO ter pev
cem DPD »Svoboda« za i- 
grane in odpete žalostinke.

Lepa hvala tudi govorni
koma Francu Mahnetu in 
Francu Križniku za ganlji
ve poslovilne besede ob 
njenem grobu.

Žalujoča hči 
Berta Doberšek


